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A tARtAlOmBÓl

sztankovics rezső való-
színűleg nem az egyetlen 
diák, aki csekély ösztön-
díját munkával egészíti ki. 
Annyi alkalmi és kevésbé 
alkalmi meló után rezső 
a közelmúltban egy helyi 
múzeumban kötött ki mint 
teremőr. A teremőrök dolga 
látszólag egyszerű. olvad-
janak bele környezetükbe, 
tegyenek úgy, mintha ott sem 
lennének, de közben árgus 
szemmel figyeljék a kiállított 
tárgyakra potenciális veszélyt 
jelentő látogatók minden 
apró rezdülését. 

rezső a történtek idején 
épp hajdani németalföldi 
festők alkotásai között ”jár-
őrözött”, amikor egy furcsa-
ságra lett figyelmes. Amikor 
szokásos fordulója végére ért, 
feltűnt neki, hogy az egyik 
aranykeretbe foglalt, puttók-
kal és érett gyümölcsökkel 
ékes csendélet eltűnt. Nyoma 
veszett. Megfújták. 

rezső gyorsan a vészjelző-
höz lépett, erősen beütötte a 
kis kalapáccsal az üveget, és 
az épületet vijjogó zaj rázta 
fel a délutáni tespedtségből. 
A Kommandós Teremőrök 
rutinos különítménye el-
özönlötte a termeket, és öt 
percen belül előállították 
strenczik Péterné nyugdíjas 
bolti eladót. A megszeppent 
nyugdíjas férjének szánta 
ajándékba az ötmillió forint 
névértékű festményt, de át-
adni – sajna – már nem volt 
alkalma.

szegény rezsőt úgy meg-
rázták a történtek, hogy 
kénytelen volt más munka 
után nézni. Aki tud valamit, 
szóljon neki!

Polcz Ákos
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Akadémiai székfoglaló
A DE Bölcsészettudományi Karának 

két professzora szeptember 30-án tartotta 
akadémiai székfoglaló előadását Budapes-
ten, a Magyar Tudományos Akadémián. 
Debreczeni Attila, a Magyar Irodalom- és 
Kultúratudományi Intézet professzora 
„széphalom: egy emlékezethely születése”, 
Hoffmann István, a Magyar Nyelvtudo-
mányi Intézet professzora pedig „Adat és 
elmélet a Kárpát-medence korai ómagyar 
kori nyelvi viszonyainak vizsgálatában” 
címmel. A magyar szakos képzésért felelős 
két intézetben immár öt akadémikus ok-
tat, ami nemcsak a bölcsészettudományt 
tekintve egyedülálló az országban, hanem 
más tudományterületekkel összehasonlítva 
is páratlannak mondható.

Családbarát gyógyítás
Tizenöt kórházi osztály, köztük a DE Klinikai Központ Bel-

gyógyászati Klinika reumatológiája nyerte el idén a „Családbarát 
Kórházi osztály” címet. A debreceni az egyetlen klinikai osztály 
volt a díjazottak között. A Magyar Kórházszövetség és a Három 
Királyfi, Három Királylány Mozgalom 2018-ban alapította a címet 
és a díjat azzal a céllal, hogy az egészségügyi intézmények műkö-
dését, valamint az ember- és családfókuszú döntéseket erősítse. A 
címek elnyerése egyben előszobája a Családbarát Kórház díjnak. 
Ehhez egy intézmény legalább három osztályának három éven belüli 
sikeres pályázása szükséges.

Oláh Évára emlékeztek
A DE Gyermekklinikáján felavatták az egykori igazgató dombor-

művét. A tavaly elhunyt iskolateremtő gyermekorvos 15 évig, 1992 
és 2007 között irányította az intézmény oktató, kutató és gyógyító 
munkáját. oláh Éva emléke előtt Lakatos Aranka 
szobrászművész alkotásával tiszteleg a Gyermek-
klinika. A domborművet a járványügyi óvintéz-
kedések miatt szűk körben, kollégái és tanítványai 
jelenlétében avatták fel az intézmény előterében.  
Az alkotást a professzor özvegye, Ács Géza, a 
Traumatológiai és Kézsebészeti Tanszék docense 
leplezte le.

Az egység szimbóluma 
Új zászlót avattak a Kossuth Lajos Gyakorló Gimnáziuma és 

Általános Iskolája Kossuth utcai feladatellátási hely tanulói és 
tanárai, Kossuth Lajos születésnapjának alkalmából rendezett 
diákönkormányzati napon szeptember 18-án. sápiné Bényei rita 
intézményvetető- helyettese elmondta, hogy a Debreceni Egyetem 
2015-ben hozta létre a gyakorlóit – a két általános iskolát és a 
gimnáziumot – összefogó intézményt. Ezt az egységet is jelképezi 
a most átadott zászló. Az új jelkép fehér selyemből készült, éleit az 
egyetem színeiben, sárga és zöld farkasfogak díszítik. A lobogó egyik 
oldalán a DE címere, a másik oldalon az iskola szimbóluma látható.



EgyEtEmi ÉlEt  52020. október HÍREK

Élsportolókat díjaztak
Átadták a Debreceni Egyetem Kiváló sportolója díjakat a 

különböző sportágakban, hazai és nemzetközi versenyeken 
kiemelkedő eredményeket elért egyetemi sportolóknak. A díj 
2006-os alapítása óta minden évben elismerik a Debreceni Egye-
temen tanuló, versenyszerűen sportoló hallgatók eredményeit. 
Idén kilenc sportág huszonhat képviselője kapott elismerést a 
Nagyerdei stadion Északi VIP termében, szeptember 16-án 
rendezett díjátadón. 

Aranycsapat Emlékfa  
Jelölőkövet kapott a Buzánszky Jenő Labdarúgó Egyetemi Kupa 

15. évfordulója alkalmából elültetett Aranycsapat Emlékfa. Az 
ünnepélyes avatását szeptember 15-én tartották a DE sporttu-
dományi oktatóközpont előtti téren. A Juha richárd Munkácsy-
díjas szobrászművész által készített jelölőkövön egy digitális kód 
is megtalálható, amely segítségével az Aranycsapat emlékoldalára 
lehet eljutni. Az avatást követően megkoszorúzták Buzánszky Jenő 
bronzszobrát, melyet 2015-ben állítottak fel a központ előtt.

Ajándék laptop 
Harminchárom debreceni általános iskolás vette át hordozható 

számítógépét szeptember végén a DE-en a Tanítsunk Magyaror-
szágért Program keretében. Az ABC Alapítvány támogatásának 
köszönhetően négy városban összesen 95 mentorált részesült a 
felajánlásból. Az elsősorban a kortárs mentorálás módszerére építő 
szakmai program célja, hogy az általános iskolások olyan készsége-
ket, képességeket és társadalmi mintákat sajátítsanak el, amelyek 
segíthetik tanulmányaik sikeres befejezését és munkaerőpiaci elhe-
lyezkedésüket. Az egy időpontban szervezett, online kapcsolattal 
közvetített rendezvényen a mentoráló egyetemi hallgatók és az 
általános iskola 7-8. évfolyamán tanuló mentoráltak vettek részt.

Díjözön 
Huszonhárom díjat nyert a Debreceni Egyetem Balásházy János Gyakorló Technikuma, Gimnáziuma és Kollégiuma diákjai a 

XXIV. országos Gulyásversenyen és Pásztortalálkozón. A Hortobágyon megrendezett országos versenyen a DE szakképzőjének 10 
tanulója indult, öt csapatban. A hortobágyi bojtárversenyen hét kategóriában: a gulyásbot, az ostor használatában, pányvadobásban, 
tetoválásban, vízhúzásban, borjúfogásban és gulyástotóban versengtek. A DE pallagi intézményének diákjai valamennyi kategóriában 
dobogós helyezést értek el. Ezzel az eredménnyel megnyerték az összetett csapatversenyt. Egyéniben is egy balásházys diák végzett 
az élen, ifj. Bartha Tamás, aki ezzel az „Az év bojtára” címet is kiérdemelte.
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Kihelyezett akkreditált képzéseket in-
dít az agrár-, a gazdaság- és a műszaki 
tudományok területén a Debreceni 
Egyetem Hajdúnánáson. Az erről szóló 
megállapodást szeptember 18-án írta 
alá Szilvássy Zoltán rektor, Bács Zoltán 
kancellár és Szólláth Tibor polgármes-
ter a hajdúvárosban.

Az oktatás mellett a kutatás-fejlesztésre is 
kiterjed az együttműködési megállapodás, 
melyet szeptember 18-án kötött a Debreceni 
Egyetem Hajdúnánás önkormányzatával. 
szilvássy Zoltán rektor az aláírás kapcsán 
kifejtette, hogy az együttműködéssel a Deb-
receni Egyetem és a hajdúváros közös K+F-
tevékenységet vállal a mezőgazdaság- és ag-
rártudományok, a turizmus és vendéglátás, 
valamint a műszaki tudományok területén.

– olyan területen lehet építkezni, ami 
stratégiailag is fontos. Amíg nincs védőoltás, 
a legalapvetőbb dolga az országnak, hogy 
ellássa magát a világjárvány alatt. A Debre-
ceni Egyetemnek mint oktató intézménynek 
nemcsak a képzés a kötelessége, hanem az 
is, hogy olyan technológiákat fejlesszen, 
amelyek a gazdaság, a mezőgazdaság, az 
élelmiszeripar szempontjából meghatáro-
zóak, és ebben kulcspartner Hajdúnánás. 
A társadalmi igények áItal meghatározott 
rövid ciklusú, célzott képzésekről van szó, 
melyeknek egyik legfontosabb területe a 
zárttéri precíziós mezőgazdasági termelés 
megvalósítása – ismertette szilvássy Zoltán.

szólláth Tibor, Hajdúnánás polgármestere 
közölte: az együttműködés révén az agrár-
tudomány, a regionális gazdasági, turiszti-
kai és humán erőforrásokkal kapcsolatos 
területeken is előrébb léphet a település. A 
mostani együttműködés a helyi mezőgazda-
ság fejlesztése miatt is jelentős fejezet a város 
történetében.

– Öt éve írtunk alá először az egyetemmel 
megállapodást, ami nem egy formális kez-
deményezés volt, hanem sikerült komoly 

tartalommal megtölteni. Nem elég csak azt 
hangsúlyozni, hogy több száz éves kapcso-
latrendszere van a két közösségnek, de ezt 
egy ambiciózus együttműködésben sikerül 
megerősíteni. A mezőgazdaságban nagy 
kihívás a szakember-utánpótlás biztosítása, 
ebben az egyetem jelenléte nagyon sok le-
hetőséget kínál – mondta el a polgármester.

Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem kan-
cellárja az együttműködés kapcsán kiemel-
te, hogy az intézmény olyan képzéseket és 
tudást visz Hajdúnánásra, amivel a város 
erősítheti regionális szerepét.

– A képzések pontos meghatározása ha-
marosan megtörténik. A Mezőgazdaság-, 
Élelmiszertudományi és Környezetgaz-
dálkodási Kar, valamint a Műszaki Kar 
a leginkább érintett, ugyanis az egyetem 
a Tungsram-csoporttal egy olyan zárt 
technológiájú növénytermesztési telepet 
akar létrehozni, ahol 365 napon keresztül 
lehetőség nyílna a gazdálkodásra, az üzem 
mellé egy képzőközpontot is kialakítanánk. 
A leendő MotoGP-pálya kapcsán pedig 

Együttműködés 
Hajdúnánással

szükség lesz olyan műszaki tudásra, szak-
emberekre, akik révén rengeteg kutatási-
fejlesztési, tesztelési tevékenységet lehet 
elvégezni. Mindez magával vonzza majd a 
turizmus-vendéglátás területén felmerülő 
igényeket is – mondta el a kancellár.

Az eseményen részt vett Csiszár Imre, 
Hajdúnánás alpolgármestere is, aki arról 
beszélt, hogy az öt éve indult folyamatnak 
mérföldköve a mostani megállapodás. Hoz-
zátette: az új oktatási forma tovább erősíti 
azt az iskolaváros szerepet, amit már több 
mint háromszáz éve betölt Hajdúnánás.

Tiba István országgyűlési képviselő 
megjegyezte, az egyetem megjelenése a te-
lepülésen vonzerőt jelent az itt élőknek és az 
ide érkezők számára is, egy olyan település 
lesz Hajdúnánásból, ahol érdemes élni, és 
ahonnan nem elmenni, hanem ahova jönni 
akarnak a fiatalok.

A tervek szerint az egyetem és Hajdúná-
nás közös pályázati tevékenységet is folytat 
majd, szakmai konferenciákat szerveznek, 
együttműködnek a lakosság egészségi 
állapotának felmérésében, tanácsadásban, 
valamint a felsőoktatási szakképzés, a 
tömeg- és versenysport, illetve a sporttu-
dományok terén is.

Hajdúnánáson nagyon népszerűnek szá-
mít a Debreceni Egyetem, a városból jelenleg 
mintegy 300, az elmúlt tíz évben pedig több 
mint ezer hallgatója volt az intézménynek.

Forrás: DE Sajtóiroda,
 hirek.unideb.hu, BZ
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A Doktoranduszok Országos Szövet-
sége szeptemberi tisztújító küldött-
gyűlésén újraválasztotta a szervezet 
jelenlegi elnökségét. Molnár Dániel, 
a Debreceni Egyetem Doktorandusz 
Önkormányzatának elnöke 2021.
 január elsejétől újabb egy évig 
vezetheti a szövetséget. 

A járványhelyzetre tekintettel a szokásos-
tól két hónappal korábban tartotta tisztújító 
küldöttgyűlését a Doktoranduszok orszá-
gos szövetsége. A szeptember 14-ei ülésén a 
testület újraválasztotta a jelenlegi elnökség 
tagjait, így 2021-ben is Molnár Dániel, a 
Debreceni Egyetem Doktorandusz Önkor-
mányzatának vezetője irányítja az országos 
szövetséget.

Molnár Dániel elmondta, hogy a DosZ-t 
is komoly kihívások elé állította a korona-
vírus-járvány, így számos alternatív megol-
dást kellett kidolgozni, hogy el tudják érni 
az idei évre tervezett célokat. A közösség- és 
tudományszervezési tevékenységüket a 
kialakult helyzet miatt újra kellett struktu-
rálni, néhány eseményt későbbi időpontra 
helyeztek át.

– A DosZ legnagyobb rendezvénye 
minden évben a Tavaszi szél Konferencia, 
az idei, 23. tanácskozást május helyett októ-
berben rendezzük meg online formában az 
aktuális házigazda, a Nemzeti Közszolgálati 
Egyetem közreműködésével. Eddig több 
mint 400-an jelentkeztek, így reméljük, 
hogy – a rendhagyó formátum dacára – egy 
sikeres rendezvényt tudunk levezényelni – 
bizakodott az elnök.

Molnár Dániel hozzátette: az idei évre 
terveztek egy DosZ roadshow-t is a dok-
tori képzés népszerűsítésére, ám ennek 
kezdetét 2021 tavaszára halasztották. olyan 
intézményekben jelennek majd meg, ahol 
doktori képzés folyik, és a graduális hallga-
tók figyelmét hívják fel a tudományos pálya 
fontosságára.

– Az idei évből eddig eltelt időszak hűen 
tanúskodik, hogy a DosZ által kifejtett 
érdekképviseleti tevékenység még nagyobb 
sebességbe kapcsolt. Nagy örömünkre 
szolgált, hogy sikerült megoldani egy eddig 
rendezetlen kérdést, miszerint a szabályo-
zási hézagok hátrányos helyzetbe hozhatták 
volna a doktori képzésben résztvevőket, 
ugyanis a képzés utolsó évében járó álla-

Újrázik a debreceni DOSZ-elnök

mi ösztöndíjas doktoranduszok júliusi és 
augusztusi ösztöndíjának kifizetési alapja 
kérdőjeleződött meg. sikerült egy áthida-
ló megoldást találnunk, de a szabályzati 
környezet áttekintését követően egy mó-
dosító javaslatot is eljuttatunk a fenntartó 
Innovációs és Technológiai Minisztérium 
részére, amellyel véglegesen felszámolható 
a fennálló anomália. A DosZ számára 
rendkívül fontos a doktori képzések minő-
ségbiztosítása, ezért folyamatosan erősítjük 
jelenlétünket a Magyar Felsőoktatási és 
Akkreditációs Bizottságban is – tájékozta-
tott az újraválasztott vezető.

A DosZ elnöke elmondta, hogy ősszel 
indul a Belügyi Tudományos Tanács szer-
vezetével közösen alapított, a biztonságot 
komplex módon, tudományterületeken 
átívelő formában vizsgáló új tudományos 
folyóirat. A scientia et securitas negyed-
évente fog megjelenni, egy szám angolul, 
három pedig magyarul.

Molnár Dániel kifejtette, hogy a szövet-
ség célja a fiatal magyar kutatók helyzetének 
javítása, ezért az Emberi Erőforrások Mi-
nisztériumával dolgoznak a doktori képzés 
családbarátabbá tételén, a családalapításhoz 
és az otthonteremtéshez is segítséget 
kapnának az ifjú tudósok.

– A doktori képzés népszerűsítése és a 
képzésben résztevők számának növelése 
a cél az új képzési formával, a Kooperatív 
Doktori Programmal. Fontos célkitűzés, 
hogy a kutatás-fejlesztés-innováció terüle-
tén bővítsük a műszaki, informatikai, mate-
matikai, természettudományi szakemberek 
számát. olyan doktoranduszoknak ajánljuk 
a doktori iskola és a vállalatok együttmű-
ködésével megvalósuló programot, akik 
szakmai ismereteiket a legfrissebb tudo-
mányos kutatási eredményekkel kívánják 
gyarapítani, és elkötelezettek tudásuk 
társadalmi, gazdasági hasznosításában. A 
DosZ szerepet vállalt a Kooperatív Doktori 
Program előkészítésében és kialakításában, 
valamint annak a folyamatos monitorozásá-
ban is részt vesz majd. A jelentkezési adatok 
és visszajelzések alapján azt mondhatjuk, 
hogy nagyon népszerű az új képzési forma 
– jelentette ki a DosZ újraválasztott elnöke.

Molnár Dániel mellett még két debre-
ceni kötődésű tagja lett a Doktoranduszok 
országos szövetség új elnökségnek: Bihari 
Erikát, a DE DÖK elnökhelyettesét és 
Körösparti Péter korábbi DE HÖK-elnö-
köt is a DosZ Felügyelő bizottsági tagjává 
választották.
Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu, TPL
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Egyedülálló applikációval segíti hallgatóit a Debreceni 
Egyetem. Személyre szabott oktatási adatokat, óraren-
det, a felvett vizsgákat és számos praktikus információt is 
tartalmaz a UD Studyversity, amely valamennyi mobilplat-
formon elérhető. 

Több mint 2000 magyar és 500 külföldi hallgató válaszait vette 
figyelembe az új alkalmazás kifejlesztésénél a Debreceni Egyetem 
Webportál-, Alkalmazásfejlesztés és VIr Központja.

– olyan applikációt akartunk létrehozni, amely megfelelő 
választ ad a hallgatók igényeire, ezért kérdőíves felmérést végez-
tünk. Magunk sem gondoltuk, hogy ilyen sokan megválaszolják 
kérdéseinket. Így egyszerű dolgunk volt, hiszen maguk az appli-
káció használói határozták meg, hogy melyek azok a létfontosságú 

Egyetem a zsebben funkciók, amivel rendelkeznie kell az alkalmazásnak – mondta el 
Vincze szilvia, a DE Kancellária Webportál-, Alkalmazásfejlesztés 
és VIr Központjának (WAV) központvezetője.

A uD studyversity kezeli a hallgatók Neptun-rendszerből ér-
kező adatait, felvett tantárgyait, megmutatja a gyűjtőszámlájának 
egyenlegét, képes a telefon naptárába szinkronizálni az órarendet, a 
vizsgák időpontját, és helyszínkereső segítségével elvezeti a hallgatót 
a megfelelő épületbe, ahol órája lesz. A Hallgatói Adminisztrációs 
Központtól érkező adatokból naprakész információt kapnak az 
ösztöndíjakról, a tanulmányi osztályokról és azok nyitvatartásáról. 
Emellett értesülnek a hallgatókkal kapcsolatos egyetemi hírekről 
és eseményekről is.

– Az alkalmazás az egyetemi adatbázisrendszerekből kapja az 
adatokat, így folyamatosan naprakész információkkal tudja ellátni 
a hallgatókat. Az oktatási és Neptun-információk mellett számos 
hasznos szolgáltatást nyújt, így például a hivatalokról, vendég-
látóhelyekről, illetve közlekedési információk és menetrendek is 
lekérhetők vele. Az volt a célunk, hogy a hallgatók egyetlen alkal-
mazás használatával jussanak hozzá minden számukra releváns 
információhoz, ne kelljen a neten böngészni – sorolta Vincze szilvia. 
A központvezető hozzátette: egy speciális funkcióval a hallgatók 
megadhatják, hogy milyen kedvük van, s aki 150 alkalommal 
megteszi ezt, az egyetemi ajándékot kap.

A magyar és angol nyelven is elérhető applikáció fejlesztése 
januárban kezdődött a WAV Központ munkatársai és fejlesztők 
közreműködésével. A tervezett funkcióbővítések révén a jövőben 
a diákok közvetlenül kapcsolatba léphetnek oktatóikkal, és egészen 
a teremig fogja kalauzolni őket az applikáció. Az uD studyversity 
Android- és ios-készülékekre is letölthető.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu, TPL



EgyEtEmi ÉlEt  92020. október



2020. október10  unideb.hu HÁttÉR

Kényelmes, otthonos környezettel, modernizált szolgálta-
tásokkal és más, az egyetemista életet, a nyugodt tanulást 
segítő fejlesztésekkel várja a hallgatókat az új tanévben 
a Debreceni Egyetem Egyetemi és Nemzeti Könyvtár. A 
megújult tereket mi is felfedeztük! 

Tradíció és modernitás – ezek voltak a DEENK 2019 augusztu-
sában kezdődő felújítási és térátalakítás munkálatainak hívószavai. 
Azt is sejtetik, hogy a DEENK két legnagyobb forgalmú könyvtá-
rának épületéhez, a Bölcsészettudományi és Természettudományi 
Könyvtárnak helyet adó Főépülethez, valamint az újabb építésű 
Élettudományi Könyvtárhoz (ÉTK) csak tisztelettel lehet nyúlni. A 
közel négyszázmillió forintos beruházásnak így kettős célkitűzése 
volt. Egyrészt meg kellett őrizni a főépület műemlék jellegéből 
is következő autentikusságát, vagyis a tervezés és a kivitelezés 
során ügyelni arra, hogy az egyetem külsőségeivel továbbra is 
képviselni tudja azokat az értékeket, amelyek a hosszú idő óta 
változatlan dizájnhoz kapcsolódtak – többek között a tudásszerzés 
lehetőségének állandóságát, a hagyományok fenntarthatóságát és 
folytonosságát. Másrészt meg kellett felelni a 21. század gyorsan 
változó könyvtárhasználói igényeinek, fölszámolni például a 
főépület olvasótermének majdnem fél évszázada változatlan 
bútorzatából és kialakításából eredő kényelmetlenségeket. Az 
egyetem polgárai az idei tanévtől kezdve kölcsönzésre, kutatásra 
és a szabadidő produktív eltöltésére immár a régi-új helyiségeket 
használhatják, hiszen szeptember 7-én hivatalosan is átadták a 
könyvtárat. 

A régi-új DEENK
Már a főépület díszudvaráról nyíló, előcsarnoknak nevezett 

közlekedőben is szembetűnő változások lepik meg a belépőt. Míg 
korábban a felhasználók számára szabad használatra kitett asztali 
számítógépek és a kölcsönzőpult látványa fogadta a látogatókat, a 
belső kialakítás most sokkal hívogatóbb. Az új előcsarnok inkább 
a kikapcsolódáshoz, semmint a tudományos kutatáshoz teremt 
légkört – a korábbitól is szellősebbé vált térben aktuális napilapok 
és magazinok, valamint a szórakoztató irodalom és tudomány-
népszerűsítő kiadványok havonta változó összetételű gyűjteményei 
között kávéházi hangulatot árasztó asztalok és fotelek kínálnak 
lehetőséget például a baráti csevegésekre. Nemcsak az ajánlott 
olvasmányok, hanem a térrendezés is a kikapcsolódást szolgálja, 
hiszen itt kevésbé szigorú szabályok érvényesülnek, mint általában 
a könyvtárakban, mód nyílik a kulturált beszélgetésre vagy a tízórai 
és az uzsonna elfogyasztására is.

Az egész könyvtár átállt az rFID-technológiára (radio Frequency 
Identification), amelynek lényege, hogy nem vonalkód, hanem 
rádiófrekvenciás chip segítségével azonosítják a dokumentumo-
kat. Erre a technológiára önkiszolgáló megoldásokat lehet építeni, 
amelyek a felhasználók és a könyvtárosok számára is előnyökkel 
járnak, hiszen így gyorsabb és egyszerűbb a dokumentumok ke-
zelése. A kölcsönzés önkiszolgáló terminálok segítségével történik. 
A terminálok kezelése egyszerű, elhelyezésüknek köszönhetően 
a mozgássérültek számára is hozzáférhetők. Ami azért fontos, 
mert az épület kialakításából rengeteg nehézség következik. Bár a 
díszudvar felől minden szint külön, akadálymentesen elérhető, az 
az előcsarnok és az olvasóterem közötti közlekedést például bent 
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kerekesszékkel nem lehet közvetlenül megoldani, ezért kiemelt 
jelentősége van annak, hogy a körülményekhez képest az intézmény 
valamennyi funkciója ugyanúgy elérhető legyen mindenki számára. 
A visszavétel folyamata is egyszerűsödött, továbbá függetlenedett 
is a nyitvatartástól, mert a külső ajtóba épített visszadobó-nyíláson 
keresztül az adott dokumentumok visszajuttathatók a könyvtárba, 
és az új technológiának köszönhetően a bedobott kötetek automa-
tikusan lekerülnek a rendszerben a felhasználó nevéről – ennek 
kialakításában a pandémia időszakában szerzett tapasztalatok 
segítették a könyvtár dolgozóit, hiszen, amennyire lehetséges volt, 
minimalizált emberi kontaktusokkal kellett fenntartani a kölcsönzés 
folytonosságát. Mindezzel összefüggésben a raktári kérések átvétele 

is gördülékenyebbé vált, a felkért kiadványok az előcsarnokban 
elhelyezett polcokra kerülnek a kérők nevének ABC-sorrendjéhez 
igazodva, a rövid átfutási idő után mindenki könnyűszerrel meg-
találhatja a kért köteteket. 

A barátságosabb környezet kialakítását célzó törekvések ered-
ménye továbbá, hogy új helyiségek is megnyíltak. Ebben a tekin-
tetben sajátosan mutatkozik meg a tradíció képviselete, hiszen az 
átalakítások bizonyos esetekben egy jóval korábbi, ezért eredetinek 
is nevezhető állapotok visszaállítását eredményezték. A könyvtár 
tulajdonképpen keletről nyugatra átjárható volt, és egy befalazott 
ajtónyílás kibontásával, a korábbi fordítóiroda alatt mára a könyvtár 
belső teréből is elérhetővé váltak az eddig raktárként használt, egy-
benyíló helyiségek, amelyek felújításakor arra is hangsúlyt fektettek, 
hogy egyszerre funkcionáljanak olvasó- és rendezvényhelyszínként. 
Az alagsorban megnyitott új, az egyetem épületében évtizedeken 
át működő, hajdanában ugyancsak lent található, legendás sziget 
Könyvesboltról elnevezett tér az előcsarnokhoz hasonlóan kikap-
csolódási lehetőségeket kínál.

A sziget sem kutatótér, épp ellenkezőleg. Célja, hogy tehermen-
tesítse például a folyóirat-olvasót, amelynek megváltoztatott neve 
is tanúsítja, hogy mostantól elsősorban kutatási célra lehetséges 
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használni: Bölcsészettudományi kutatóterem. A polcokról zenei és 
filmes tárgyú, valamint a populáris kultúra jelenségeivel foglalkozó 
könyvek emelhetők le, de képregényeket is találhatunk, például a 
mára szinte teljesen feledésbe merült, de megjelenésekor nagy nép-
szerűségnek örvendő rejtő-képregényeket, amelyek Korcsmáros 
Pál kezeinek munkáját dicsérik. olvasólámpákkal, konnektorokkal 
és usB-csatlakozókkal bőségesen ellátottak az itteni helyiségek, így 
a legtöbb, hallgatók által használt eszköz töltésére, használatára van 
mód. Található lent egy kreatív műhely is, amiben egy 3D-nyom-
tatót és más, többek között a virtuális valósággal kapcsolatos 
technológiai eszközt helyeztek el. Ezek szolgáltatásként jutányos 
áron a hallgatók számára is elérhetőek lesznek, de az oktatóknak is 
módja lesz arra, hogy pedagógiai tevékenységüket színesítsék velük.

A főépület olvasótermének felszereltsége az ötvenes évek óta 
nem sokat változott, most azonban itt is olvasólámpákkal, usB-
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csatlakozókkal ellátott új asztalok, laptoptartó asztalkák és fotelek 
várják a hallgatókat. A tér kialakítása szellősebb lett, a tanulásra 
alkalmas légkör megteremtésének érdekében sokkal távolabb 
kerültek egymástól a férőhelyek, amiknek száma a sziget megnyi-
tásával tulajdonképpen nőtt, 294-ről 318-ra. Itt is megfigyelhető 
a cikkünk első bekezdésében vázolt koncepció – az olvasótermet 
teljesen újrafestették, megtakarították a csillárokat és a fából ké-
szült burkolatot, illetve a többiről méretet véve legyártottak egy 
ugyanolyan színű és felépítésű, de ma már nem kapható típusú 
könyvszekrényt, mint amilyenek az olvasóteremben láthatók. Az új 
szőnyeg padlóburkolat azontúl, hogy elnyeli a hangot, moduláris, 
azaz szennyeződések esetén nem az egészet kell felszedni. Eltűnt a 
térből az ügyfélszolgálati pult, így a dolgozók itt már nem tartanak 
ügyeletet, a falakon lévő elegáns kivitelezésű 

plakátok tájékoztat-
ják a hallgatókat a teremben elvárt használati szokásokról. A tér kialakításában üzenet 
rejlik – mindez a hallgatóké, így a felelősség is a sajátjuk. 

Hasonló tapasztalatokat szerezhetünk az ÉTK épületében, ahol olvasólámpákkal, ké-
nyelmes asztalokkal és székekkel, illetve usB-csatlakozókkal felszerelt boxokat helyeztek 
ki és légkondicionált kutatószobákat létesítettek, így még zavartalanabbul tanulhatnak a 
hallgatók. A könyvtárak egyik fontos „szolgáltatása” ma már a kényelmes tanulóhelyek 
biztosítása. Felújításunk többek között ezt a célt is szolgálta. Az ÉTK-ban bevezetett 
protokoll is arról tanúskodik, hogy ma már nemcsak a könyvekért, de a helyekért is megy 
a küzdelem. Erre reagálva vezettek be egy más könyvárakban is alkalmazott megoldást 
az üresen hagyott tanulóhelyek felszabadítására. Figyelemfelhívó, de nem hivalkodó 
kiírások informálnak arról, hogy ha valaki elhagyja a helyét, és fél órán belül nem tér 
vissza, a dolgozók összeszedik, a tulajdonosuk jelentkezéséig megőrzik az ott hagyott 
tárgyakat, hogy másnak is jusson hely. Vagyis a DEENK érezhetően arra törekszik, 
hogy a felelős és fesztelen könyvtárhasználatra bátorítsa a hallgatókat.

szokatlan ez a nagyfokú nyitottság, és sokan még nem is fedezték fel az új helyisé-
geket, szolgáltatásokat. Bizonyára a járványügyi helyzet miatt sem tapasztalható még 
a szokásos év eleji forgalom. Mindenesetre a dolgozók a jelenlegi higiéniai előírások 
betartása mellett várják a hallgatókat, és igyekeznek őket informálni a legtöbb kom-
munikációs csatornán keresztül a felhasználóbarát infrastrukturális fejlesztésekről.

Köszönjük a körbevezetést Petró Leonárd közönségkapcsolati főigazgató-he-
lyettesnek!

Juhász Tibor, fotó: Löki Viktor



2020. október14  unideb.hu ZOOm

Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Tarts velünk továbbra is egy rendhagyó virtuális 
városnéző túrán Debrecen utcáin, terein az ismert 
és kevésbé ismert épületek, rejtett kincsek nyomában! 
Kalauzod egy bölcsészből lett idegenvezető 
és egy hobbifotós biológus lesz.

Debrecen főutcája építészeti szempontból igazán eklektikus. Az 
Aranybika szálló és a Megyeháza szecessziós épületeitől a klasszi-
cista kereskedőházakon és Városházán át a modern Nagyállomásig 
sokféle stílus keveredik. Az épületek mindegyike külön-külön is 
érdekes, nemcsak építészeti, de helytörténeti szempontból is. Mi 
most két olyan házat mutatunk be nektek, melyekre talán fel sem 
figyelnétek azonnal, vagy ha igen, nem biztos, hogy szépségükkel 
vennének le a lábatokról. Érdemes azonban ezeket a kevésbé lát-
ványos épületeket is jobban szemügyre venni, meglátjátok, sokkal 
érdekesebbek, mint ahogy azt elsőre gondolnátok.

Ha idősebb debrecenieket megkérdeztek, hol van a „Hangya”, 
azonnal tudni fogják, miről van szó. De ti vajon hallottatok róla? 
A Piac utca 40. szám alatt – hogy könnyebben beazonosítsátok: 
a Mekivel szemben, a zebra túloldalán – áll Debrecen egyik első 
modern bérháza. Nevét onnan kapta, hogy az országos boltháló-

zatot is működtető Hangya szövetkezet részére épült 1938-ban. Az 
épület érdekessége a nevén túl, hogy az a Münnich Aladár tervezte, 
aki a stílusában teljesen eltérő Déri Múzeumot és a Hatvan utcai 
Postapalotát is. Az épület szerencsés módon túlélte az 1944-es bom-
bázásokat, így gyakorlatilag 1938 óta változatlan formában ékesíti 
a Piac utcát. Igaz ez a zöld erkélyrácsaira, színes napellenzőire, sőt, 
a földszinti élelmiszerboltra is, ami ugyan többször váltott nevet 
és tulajdonost az elmúlt nyolcvan év során, még ma is a belváros 
egyik legforgalmasabb üzlete. 

Az épületet 2003 óta egy új, zöld vaskapu díszíti, melyet Magyar 
Zoltán tervezett és Kovács Imre tiszaörvényi kovácsmester öntött. 
Ha közelebbről megnézitek, egy egész hangyakolónia tárul fel 
előttetek: 78 db 25 centi magas hangya ékesíti ugyanis az eredeti 
felvonós rács helyére került kaput. Érdekesség, hogy tervezője, 
Magyar Zoltán Kút utcai családi házának bejáratát a Piac utcai 
kapu készítése során kimaradt hangyákkal ékesítette, így nemcsak 
a belvárosban, de szentlászlófalva városrészben is szembe jönnek 
veletek a zöld hangyák.

Két épülettel arrébb, a Piac utca 34–36. szám alatt egy másik 
modern bérház áll, melyben sokáig az úgynevezett Hajdúsági, 
később Centrum Áruház, az utóbbi években pedig az Alexandra 
Könyvesbolt működött. Az épület nem a benne működő üzletek 
miatt érdekes, hanem mert Mikolás Tibor, a 20. század debreceni 
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építészetének egyik kiváló alakja tervezte, akinek nevéhez több 
egyetemi épület is kötődik, mint például a Kémia épület, a Kos-
suth Lajos Kollégiumok, a Kazánház, vagy az orvostudományi kar 
elméleti tömbje. 

„A Centrum Áruház és a fölötte épült lakások terveit már telje-
sen megszabadulva a szocreál nyomásától, a heterogén építészeti 
környezetbe folt- és plasztikai formákból összeálló jellegzetes kom-
pozíciót, a kereskedelmi tartalom hangsúlyozására pedig »kiabáló« 
nagy motívumokat akartam megvalósítani” – olvasható Mikolás 
Tibor egy előadásra készített jegyzetéből. Az épület tervezésekor 
nagy port kavart, egy budapesti építészeti kiállításon az épület 
makettjét negatív kritikával fogadták a fővárosi szakemberek, és 
végül Debrecenben is tervzsűrit hívtak össze, hogy eldöntsék, 
megépíthető-e vagy sem. Mivel az akkori tanácselnöknek tetszett 
a terv, az épület elkészült, és modern formavilágával, erőteljes osz-
lopaival, homlokzati loggiáival, vörös- és fehérmárvány falaival, 
valamint kerámiabetétes homlokzati díszítőelemével ma is a Piac 
utca egyik ékessége. Nem véletlen, hogy a tervező, Mikolás Tibor 
ezért a munkájáért 1961-ben Ybl-díjat kapott.

Az épület homlokzatát díszítő kerámiakép Csekovszky Árpád 
alkotása, melyen Debrecen város történetére asszociáló motívumok 
jelennek meg, mint az életerőt jelképező Nap, a kereskedelem alle-
góriája, Hermész és a Merkúr-bot, valamint a debreceni polgárok 
tulajdonában egykor álló hortobágyi legelők jellegzetes állata, a 
szürkemarha.

Akinek van szerencséje bármelyik épületbe bemenni és meg-
csodálni egy erkélyről a Piac utcai panorámát, annak gyönyörű 
látványban lesz része. Feltárul előtte a szemközti Hungária Ká-
véház (ma Meki) gyönyörű épülete a tornyát ékesítő Hermész-
szoborral, az Arany János utca sarkán álló egykori Csanak-palota, 
ahol debreceni tartózkodása során Jókai Mór is lakott, de ellátni 
egészen a Nagyállomásig, és feldereng a távolban a református 
Nagytemplom két tornya is. Kétségkívül Debrecen legimpozán-
sabb kilátása az itt lakóké.

Erdei Nóra, fotó: Löki Viktor
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TERMÉSZETESEN

A megfelelő folyadékfogyasztás hatása az egészségünkre 
és a környezetünkre

Az egészséges életmód alapelemei a megfelelő táplálkozás 
és a rendszeres testmozgás. Az egészséges táplálkozás szerves 
része az ideális mennyiségű és minőségű folyadékfogyasztás. 
mind az egészségünk, mind a környezetünk szempontjából 
kiemelkedően fontos, hogy a korunknak és a testtömegünk-
nek, valamint a fizikai aktivitásunknak megfelelő mennyiségű 
folyadékbevitel milyen formáját választjuk. Egy felnőtt átlagos 
folyadékigénye 2 és 3 liter közzé tehető. Ez a folyadékbevitel 
többféle folyadék fogyasztásából tevődik össze, beletartozik 
a reggeli kávé vagy kakaó, az ebédre elfogyasztott leves vagy 
főzelék, és a napközben fogyasztott folyadék is.

többféle alkalmazás is elérhető már, melyek segítségével 
meghatározható, hogy mennyi a folyadékigénye az adott 
személynek (ilyen pl: http://www.medifat.hu/kalkulator/
folyadekfogyasztas), és olyanok is vannak, amelyek nyomon 
követik a napi folyadékbevitelünket, így akár jelzést is kap-

Folyadék Mennyiség Vízigény (liter)

tej 1 x 250ml pohár 255
Bor 1 x 250ml pohár 109
Sör 1 x 250ml pohár 74
tea 1 x 250 ml bögre 27
Cola 1 l 1,94

Forrás: the guardian (2013): How much water is needed to 
produce food and how much do we waste? (imE institution od 
mechanical Enginiers); Coca Cola Company, 2017

mennyivel egyszerűbb, és nem mellesleg egészségesebb is 
lenne, ha közvetlenül fogyasztanánk el a vizet. lehetőségünk 
van rá, hiszen magyarországon fogyasztható a csapvíz. Az 
egészségünk megőrzésére is alkalmasabb, mint a helyettesítői. 
Ráadásul mentes a csomagolóanyagtól (ami tetemes mennyi-

hatunk, hogy még mennyi folyadékot kell aznap elfogyasz-
tanunk (ilyen pl. http://www.fontelibra.hu/libra_mobilra/
Applikacio_letoltese.html).

S itt érünk el egy meghatározó kérdéshez, amikor is döntést 
hozunk arról, hogy a napi folyadékszükségletünket milyen típu-
sú folyadékkal fedezzük. A lehetőségek tárháza végtelen, elég 
csak egy élelmiszerbolt kínálatát végignézni. Választhatunk 
ásványvizek, szűrt- és rostos üdítők, gyümölcs- és zöldségpü-
rék, szénsavas üdítők, energiaitalok stb. végtelen sokaságából. 
ilyenkor mindig jusson eszünkbe, hogy ezekhez mind használ-
tak vizet, és nem is akármennyit. Az alábbi táblázatban látható, 
hogy mennyi víz szükséges egységnyi tipikusan fogyasztott 
folyadék elkészítéséhez, itt az innivalók teljes életciklusához 
kapcsolódó értékek jelennek meg.

1. táblázat: Az általában fogyasztott folyadékok előállítá-
sához szükséges vízmennyiség tipikus értékei

ségű PEt palackot jelent például), így a környezetterhelésünket 
is csökkenthetjük.

„A cikk elkészítését az EFOP-3.6.1-16-2016-00022 számú, Debre-
cen Venture Catapult Program című projekt támogatta. A projekt 
az Európai Unió támogatásával, az Európai Szociális Alap társfi-
nanszírozásával valósult meg.”

Írta: Bauerné Dr. Gáthy Andrea, adjunktus
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Nem is gondolnánk, amikor egy falat készételt a szánkhoz 
emelünk, akkor annak összetevői átlagosan 1000 mérföldet 
tettek meg. Az utazás során folyamatosan változik azok minő-
sége, illetve jelentős környezeti terhet jelent a Földnek is. Sajnos 
a komponensek mozgatásának átláthatósága egyre nehezebb 
feladat, így komoly egészségügyi kockázatot is jelenthet, ha az 
EU-n kívülről érkező élelmiszert fogyasztunk.

Fontos a minél rövidebb ellátási láncok, „nulla” kilométeren át 
szállított termék támogatása, előállítása. Elsőre utópisztikusnak 
tűnhet a dolog, de tény, hogy manapság a kertes házak többsé-
génél gyeptégla, örökzöld növények és szinte teljesen burkolt, 
betonozott felületek láthatók, pedig egy család számára elegendő 
zöldséget és gyümölcsöt tudnánk megtermelni ezekben a kis 
kertekben.

Nagyon jó irány, ha a helyi piacok fejlesztésére törekszünk, és 
a város támogató a környező vidék minőségiélelmiszer-előállítás 
tekintetében. Ennek alappillére lehet a „slow food” mozgalom is, 
ami az 1980-as években Rómában, a Spanyol lépcsőnél megso-
kasodott gyorséttermek ellenpólusaként jött létre. megnyitott 
egy lassú étterem, ahol az egészséges ételeket ráérősen, jókedvű 
beszélgetések mellett lehet fogyasztani. Ez is hozzájárul az úgy-
nevezett „karosi” halál elkerüléséhez. Japánban a megnövekedett 
túlórázásnak, túlhajszoltságnak köszönhetően stroke-ban és 
szívrohamban meghalt emberek száma megnőtt. Világunk az 
élelmiszerfogyasztás terén is „grab and go” irányvonalat képvisel, 
ahol a több ezer kilométert utazó készételt felmarkolva, menés 
közben fogyasztjuk el, mindezt iszonyat mennyiségű műanyag-
ba csomagolva. láthatjuk, hogy ez mind a Föld számára, mind 
a szervezetünk számára hosszú távon fenntarthatatlan, ezért 
társadalmi és politikai szinten is akarni kell a lassulás mellett a 
helyben megtermelt ételek fogyasztását. 

Ehhez a kis- és közepes üzemek támogatása elengedhetetlen, 
illetve a helyi és regionális fogyasztáshoz kapcsolódó fenntartható 
termelés ösztönzése is. Ezt a legmagasabb szinten is szorgalmazni 
kell, méghozzá az EU-n belül a közös agrárpolitikában. ily módon 
fejlődnek a helyi piacok, a precíziós állat- és növénytermesztés, 
gyorsul a minőségi ételek asztalra kerülési ideje, miközben alig pár 
kilométert tesznek csak meg.  Célszerű a rendszer megalkotásakor 
törekedni a termelő és fogyasztó közötti jó kapcsolat kialakítására, 
az ilyen típusú mezőgazdasági termelést versenyképessé tenni, 
akár pénzbeli, akár médiatámogatottság által.

Írta: Lenner Ádám (volt bizottsági elnök, alapító)
Fotó forrása: https://eathink2015.org/mt/tag/food-miles/

„FOOD MILES”
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Claudio Rodríguez García: Veréb

Nem felejt. És nem tágít
életünk ravasz
kis csibésze. Mindig
kölcsönben, irány nélkül
tipeg, mintha haladna,
és itt mosakszik makacsan
a cipőink között.
Mit keres az életünk árnyai
mentén? Miféle örömet lel
a száraz kenyerünkben?
Az eget már a holtaknak adta
ez a csöppség, aki ugyan tud
repülni, mégis itt oldalog,
itt lent, a bizonyosban,
begyébe szívva
a világ minden porát.

Petneki-Szablyár Vilmos fordítása:
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Lukovszki Judittal már mindenki találkozhatott, aki a 
Debreceni Egyetemi Színház háza táján megfordult. Lakó 
Zsigmond irányítása alatt dolgozik színházunk változato-
sabbá és minőségibbé tételén. Judit önmagát árnyékként 
aposztrofálja, aki a háttérmunkát szívesen átvállalja. 
Alapító tagja színházunknak, rendszeres résztvevője a 
fesztiváljainknak, jóformán minden évben újabb és újabb 
előadással örvendezteti meg a közönséget, azonban még 
sosem kérdeztük őt a színházi múltjáról, élményeiről. Íme 
a hiánypótlás!

Ahogy a színház weblapjáról megtudhatjuk (http://deszinhaz.
hu/desz/tortenet/), Lukovszki Judit (a fenti képen) 1985-ben kezdte 
szervezni az egyetemi színház működését, akkoriban még francia 
nyelvű előadásokat tartottak, az École des Bouffons nevű, francia 
szakos hallgatókból álló csoporttal. 17 évig töretlenül megjelentek, 
minden évben egy újabb produkcióval álltak a nagyközönség elé. 
utána egészen 2010-ig kellett várni, hogy a DEsz égisze alatt ál-
mélkodhassunk a Judit és színjátszói által színpadra vitt darabokon, 
akkor alakult az Alkalmi színtársulat; változó felállással, de annál 
nagyobb lelkesedéssel vetette be mindenki magát a munkába. Ek-
kor már nem csak francia szakos hallgatók voltak a társulat tagjai, 
a színjátszás nyelve is magyarra változott, illetve lett egy állandó 
zenész is, Katona Lóránt személyében.
EÉ: – Mi volt az első színházi élményed?

Lukovszki Judit: – Még nem voltam iskolás, amikor a szüleim 
elvittek egy Hófehérke előadásra Miskolcon. utána egész este úgy 
ugráltunk az ágyon, ahogy azt a hét törpe csinálta.
EÉ: – Mit szeretnél, Judit, elérni, megtalálni a színház által?

Hófehérke után nincs megállás

– A kérdés azt a feltételezést tartalmazza, hogy a színház egyfajta 
keresés. Minden bizonnyal így van. Mivel az én esetemben ez a 
kapcsolat úgy kezdődött, hogy színházelmélettel és -történettel 
foglalkoztam a Francia Tanszéken, használhatjuk akár a kutatás 
szót is. Az elméleti munkában mindig hiányérzetet keltett bennem 
az, hogy nincs aktív kapcsolata a tárgyát képező jelenséggel. Vagyis 
hogy olyasminek a tudományos igényű feltérképezése, leírása a 
feladat, amivel kapcsolatban nincsenek a kutatónak/keresőnek 
személyes (testi-lelki kapcsolatai). Ezért vezettük be a tanszéken, 
– ma is hálával és szeretettel gondolok akkori tanszékvezetőmre, 
Gorilovics Tivadarra – a kreatív kurzusokat, majd alakult meg az 
École des Bouffons, évtizedeken át (az ötéves képzés végéig) francia 
nyelven játszó kis társulat. Az effajta iskolai színjátszás lehetőséget 
ad annak a megértésére, hogy milyen is ez a sokdimenziós munka, 
ami egy előadás létrehozását jelenti. És hogy mekkora tévedés a 
szöveg prioritásába vetett elképzelés. Egy érdekes, hozzánk igazán 
szóló szöveg lehet témája irodalmi elemzéseknek, de a színpadon 
ezer más kihívás is megjelenik a szöveg irodalmi értékeinek a meg-
mutatása mellett. Nem is beszélve azokról az örömökről, melyeket 
például egy jó hangszín, az élő zene, egy szép mozdulat megtalálása 
jelent. Vagy például a barkácsolás öröméről, mellyel létrehozható a 
színpad teljes világa, díszletestől-kellékestől.
EÉ: – Hogyan változott ez a keresés az évek során?

– Aztán a 3+2 éves képzési rendben már nem voltak olyan hall-
gatópartnereim a francia szakon, akik bele akarták/tudták volna 
vetni magukat ebbe a nem azonnal sikert ígérő keresésbe. Így jött 
létre később az Alkalmi Társulat, melyben az idegen nyelv béklyói 
(esetleg előnyei) már nem befolyásolták a tevékenységünket, a 
keresés folytatható lett komplexebb módon, más dimenziókban. 
Bármibe vágjuk is a fejszénket, egyetlen alapvetés minden előadás 
létrehozásában elsődleges: hogy csak olyan probléma körül forog-
jon a kísérletezés, ami őszintén érinti a játszókat. Ebben egyfajta 
garanciát vélek látni a hitelességre.

Az Alkalmi színtársulat jelenleg is aktív, továbbra is Lukovszki 
Judit vezetése alatt áll. Az elmúlt két évben – ragaszkodva a ha-
gyományhoz – két új előadással rukkolt elő. A legfrissebb előadás 
pikantériája, hogy Judit rendezésében már másodjára viszik színre 
Đorđe Lebović Az ezredik éjszaka című szövegét, további érde-
kesség, hogy az első előadáshoz képest nemcsak a szereplők, de a 
karakterek neme is felcserélődött! 

(További információkért látogassatok el az egyetemi színház 
Facebook-oldalára!)

Kiss Milán
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„A változás folyamata nem áll meg...”
A CosIE projekt 24 partner közös vállal-

kozása tíz Eu-tagállamból. A megvalósítás 
során az együttműködő partnerek a közös 
alkotás (co-creation) különböző módsze-
reit próbálják ki, és igyekeznek fejleszteni 
a közszolgáltatások területét. A magyar-
országi kísérleti program arra törekszik, 
hogy kifejlessze a hátrányos helyzetű vidéki 
közösségek önkormányzataival együtt a 
közszolgáltatás egy olyan formáját, amely a 
háztartásgazdaságok megerősítéséért van, és 
egy olyan modellt, mely a közösségben élő 
emberek gazdasági stabilitásának fő pillére 
lehet. A Debreceni Egyetem kutatói – prof. 
dr. Csoba Judit és sipos Flórián – a Jász-
Nagykun-szolnok Megye Esély szociális 
Közalapítvány munkatársaival – dr. Nagyné 
Varga Ilona, szabó Beáta, szarvák Aranka – 
karöltve vették vállukra, hogy egy megfelelő 
modell kialakításával segítik a hátrányos 
helyzetű települések közösségi aktivitását.  
A fő cél a háztartás-gazdaság elfelejtett kultú-
rájának újjáélesztése, ideértve a kertészetet és 
az állattenyésztést Magyarország hátrányos 
helyzetű vidéki területein, lehetővé téve 

a családok számára, hogy saját háztartási 
erőforrásaikat felhasználhassák. A pilot tíz 
különböző településen zajlik, és egyik falu 
sem azonos. A kísérlet közvetlen célcso-
portja alacsony vagy közepes jövedelmű, 
elsősorban gyermekeket nevelő családok. 
A közvetett célcsoportot azok az emberek 
alkotják, akik felelősek a programok végre-
hajtásáért és szervezéséért. Ahhoz, hogy a 
projektbe bekerült családok sikerre vihessék 
elképzeléseiket, összehangolt segítségre van 
szükségük. Ennek a segítségnek egyik kulcs-

Napjaink társadalmi-gazdasági viszonyai között a munkaválla-
lás témaköre újabbnál újabb kihívásokat hoz, amelyek a speciális 
helyzetekhez illeszkedő beavatkozási stratégiákat igényelnek. A 
magyar–román határ menti járások felzárkóztatására az Ötlet a 
Vidékért Egyesület és az Ages szatmárnémeti konzorciumi partner 
tükörprojekt keretében valósít meg olyan tevékenységeket, melyek 
hozzájárulnak ahhoz, hogy a célcsoport (17-35 év közötti fiatalok) 
munkaerőpiaci helyzete pozitív irányt vegyen. Az érintett területek 
sajátosságainak meghatározásakor többszintű problémafeltárásra 
volt szükség, hiszen a konjunkturális és dekonjunkturális gazdasági 
folyamatok hatásainak köszönhető munkaerőpiaci változások, és 
a már meglévő megyei és egyéb stratégiák és paktumok lefektetett 
alapjainak új értelmezési keretet adtak. 

A kutatás eredményeiből kiderült, hogy a mintaterületen élő 
fiatalok munkavállalási attitűdjeit és így munkaerőpiaci státusukat 
több tényező alakítja, melyeket a társadalmi és földrajzi mobilitás 
témaköréhez lehetett kötni. A szocializáció során kialakult „gátak”, 
valamint az infrastrukturális hátrányok a saját bevalláson alapuló 
legnagyobb problémáknak számítottak a megkérdezettek körében. 
A vállalkozóvá váláshoz szükséges financiális háttér, valamint a soft 

Prekaritás és fiatalság

skillek meglétének hiánya jellemző. A munkavállalók igényei egy 
olyan gazdasági ciklushoz hasonultak, amelyek a jelen helyzetben 
nem feltétlenül helytállók. A határozatlan idejű munkaszerződéshez 
a minimálbértől nagyságrendekkel magasabb fizetést ígérő, lehe-
tőleg a településen lévő székhelyű munkahely elvárása irreleváns 
vízióként hat a szóban forgó térségben. 

Tóth Dalma, PhD-hallgató,
Szociológia és Társadalompolitika Doktori Program

eleme maga a közösségfejlesztés is, mely 
segít a helyi lakosok és intézményeik közötti 
kapcsolatok kiépítésében, a helyi erőforrások 
feltárásában, szükségletek azonosításában, 
a kommunikáció rendszeressé tételében.  
72 család vett részt a termelési tevékeny-
ségekben. A pálinkafőzéstől, gyümölcslé-
készítés, tésztakészítés, zöldség-gyümölcs-
feldolgozás, turizmus, állattartáson át, 
egészen a fodrászkodásig terjed a projektben 
megvalósuló tevékenységek sora. A gazdál-
kodás során a közösség tagjai felfedezték 
erősségeiket, mely a növekvő önállóságnak 
a bizonyítéka. A résztvevőknek készen 
kell állniuk arra, hogy együtt oldják meg a 
problémákat, és végül módosítsák működési 
gyakorlataikat, szakmai kódexeiket és a ha-
gyományos paternális intervenciós model-
leket, amelyeket évszázadok óta elfogadnak 
„szabványként”. A projekt egyik legnagyobb 
eredménye, hogy alulról szerveződő közös-
ségi kezdeményezések indultak el, amelyek a 
falusi gazdálkodás megerősítését szolgálják. 

Maszlag Fanni, PhD-hallgató, Szociológia 
és Társadalompolitika Doktori Program 
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 EÉ: – Négy éve segítik a Láthatatlan Iskola mentorai az átmeneti 
otthonban élő gyerekek tanulását. Az elmúlt néhány hónapban talán 
még fontosabbá vált ez a kezdeményezés, hiszen a koronavírus fo-
lyamatos kihívások elé állította a diákokat. Mesélnél egy kicsit arról, 
hogy milyen hatással volt ez a helyzet az átmeneti otthonban élőkre?

Juhász Flóra: – A mentorálás nem ment zökkenőmentesen, a 73 
tanulópárból csak 20-an tudtak aktívan dolgozni. Különböző módsze-
reket próbáltunk kitalálni, vagy a szülők telefonján, vagy az intézményi 
számítógépén keresztül tudták tartani a kapcsolatot a mentorok a 
gyerekkel. sajnos így pont a személyes találkozás hiányzott az egész-
ből, ami pedig a legfontosabb lett volna. Éppen ezért ragaszkodtunk a 
táborunk megszervezéséhez, hogy legalább itt találkozhassanak egy-
mással és mentoraikkal. A tábor időpontján is sokáig gondolkodtunk, 
hiszen nehéz volt megtalálni azt az időpontot, amikor a szülők is el 
merik engedni a gyerekeket, és a vírus elterjedésének is a legkisebb a 
kockázata. Tavasszal minden program elmaradt, csak a MentortaLi-
kat tartottuk meg online a mentoroknak.

Az intézményeknek sem volt könnyebb a vírus okozta helyzet, 
így ők is nagyon vártak minket. Az otthonok örültek a segítsé-
günknek, hiszen a mindennapi feladataik mellé még a gyerekekkel 
való tanulás is társult. Ebben tudtunk nekik segíteni, a mentoraink, 
amennyiben a feltételek adottak voltak, online tanultak a gyerekek-
kel. A kicsiknél az online oktatást nem tudtuk megoldani, hiszen 
ők nem értenek még az online eszközökhöz, a nagyobbaknál pedig 
a motivációt volt nehezebb megtalálni. 
EÉ: – Azoknak a gyerekeknek tudtatok valahogy segíteni, akik nem 
jutottak telefonhoz, számítógéphez?

– Az iskolában sok feladatot kaptak a gyerekek, ezért nem akar-
tuk őket még jobban terhelni, így a meglévő házi feladataikban 
segítettünk nekik. Ahol szükség volt rá, oda próbáltunk vinni extra 
laptopot, az átmeneti otthonok is erre törekedtek. sokszor nem is a 
számítógépek hiánya volt a probléma, hanem az, hogy a kicsik még 
nem tudták használni az online technológiákat, így ők kimaradtak 
az online mentorálásból.
EÉ: – Ha a gyerekek a mentorálásban sem tudtak részt venni, akkor 
gondolom, az oktatásba is nehezen tudtak bekapcsolódni.

– Igen, a gondozók igyekeztek segíteni, de ahány iskola, annyi 
követelmény volt. A legnagyobb problémát nem is a mentorprog-
ramból való kimaradás, hanem az iskolai lemaradás okozta. Ezen 
nehezen tudtuk segíteni, így a legtöbb esetben arra koncentráltunk, 
hogy az iskolai feladatokat teljesítsék első körben, és nem szorgalmaz-
tunk extra fejlesztéseket. Persze voltak szerencsés kivételek, akiknek 
például nagyobb tesóik vagy a mentorok segítettek telefonon.
EÉ: – Amikor feloldották a korlátozásokat, indult a személyes 
mentorálás?

Láthatatlan iskola 

– Nehéz volt visszaállni a régi rendre, így amikor a mentorok 
ismét bemehettek az intézménybe, akkor a legnagyobb hangsúlyt 
azok a gyerekek kapták, akik valamilyen tantárgyból bukásra álltak. 
szerencsére a pótvizsgán mindenki átment. Nyáron általában a 
páros tanulás időszakosan megszűnik, helyüket a közös programok 
és a nyári tábor veszi át. sajnos a határon túl élő mentoraink nem 
tudtak részt venni a nyári táborunkban a korlátozások miatt.
EÉ:– A tábor a búcsúról is szólt, hiszen sokan kikerültek a programból. 
Mesélnél arról, hogy mikor kezdődik, illetve meddig tart a mentorálás?

– Óvodás korban is van egy-egy program, de saját mentort első 
osztálytól kapnak a gyerekek. Ezekben az otthonokban másfél évig 
maradhatnak a családok, ami két évre hosszabbítható, ha a költözés 
beleesne a gyerek iskolaévébe. Ha lejárt ez az idő, akkor a család 
vagy átköltözik egy másik otthonba, vagy a legjobb eset az, ha ki 
tudnak kerülni végleg a rendszerből, és saját albérletbe költöznek. 
Ha kiköltözik az intézményekből a család, akkor sajnos már nem 
tudunk nekik segíteni, de a gyerek szempontjából mégiscsak ez a 
legjobb. Ha egy másik intézménybe költözik át, akkor a mentora 
továbbra is tud vele tanulni. sok olyan gyerek volt, akik a legelejétől 
benne voltak a programban, minden héten találkoztunk, és most 
kiköltöztek. Mentoroktól is búcsúztunk, sokan végeztek, más vá-
rosba költöztek…  Érzelmes tábor volt ilyen szempontból.
EÉ: – A mentorok helyett, reméljük, lesz utánpótlás, ugyanis meghir-
dettétek a Mentorfelvételit.

– Igen, megnyitottuk a jelentkezési időszakot, amiről a Neptunon 
keresztül is kaptak értesítést a hallgatók. Az előző félévünket 73 
tanulópárral zártuk, és most szeptemberben 101 gyerekkel indítjuk 
a félévet, hiszen sok óvodásunk kezdi most az első osztályt, így 
körülbelül 40 gyerkőc vár most az új mentorára.
EÉ: – Hogyan történik a felvételi? Hol lehet jelentkezni?
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– Aki szeretne mentornak jelentkezni, kitölti a jelentkezési lapot, 
ezután behívjuk egy személyes találkozóra, ami egyfajta infódélután, 
utána megtaláljuk neki a megfelelő mentoráltat és már kezdődhet 
is a munka.
EÉ: – Mi alapján választotok párokat? Azt hallottam, illetve én is 
tapasztaltam, olyan jó érzékkel választjátok ki a tanulópárokat, hogy 
gond nélkül megy a közös munka, hasonló mentalitású és hozzáállású 
mentor-mentorált párokat alakítotok ki.

– Van egy külön, mentorokból álló csapatunk, akik azzal foglal-
koznak, hogy megismerjék a gyerekeket és a leendő mentorokat 
is, és így állítsák össze a tanulópárokat. Az egyik helyszín, ahol 
megismerjük a gyerekeket, a nyári táborunk. Ide azok a gyerekek is 
eljönnek, akik még nincsenek benne a programban. Itt megismerjük 
őket, majd az interjún a mentorokat is, és ez alapján választunk 
párokat. Figyeljük azt is a gyerekeknél, hogy ha valaki egy nagyon 
hangos személyiség, akkor olyan mentort kapjon, aki elbír vele. 
Illetve az alapján is válogatunk, hogy a mentor a jelentkezési lapján 
mit vállalt, kicsiket vagy nagyokat, illetve milyen tantárgyakat. 
EÉ: – Ha valaki jelentkezik, milyen feladatokra kell számítania? 

– A mentoraink feladata főképp az, hogy a mentoráltjukat segítsék 
a tanulmányaikban, motiválják a gyerekeket a tanulásra, és ezáltal 
segítsenek nekik kialakítani a jövőjüket. Vannak olyan mentoraink, 
akik több gyerekkel is tanulnak, de általában az 1-1-es felállás a 
jellemző. sokszor igénylik a beszélgetést is a mentoráltak, ilyenkor 
a mentorok általában először hagyják, hogy a gyerekek elmondják, 
hogy mi nyomja a szívüket, hiszen addig úgysem tudnak hatéko-
nyan tanulni. Néha váratlan témákat is bedobnak a gyerekek, így a 
mentorokra bízzuk, hogy meddig megy a beszélgetés, meddig kom-
fortos nekik a válaszadás. A mentoraink példaképként szolgálnak a 
gyerekek számára, felnéznek rájuk, így példamutatásukon keresztül 
lehetőségük van formálni a kicsik értékrendjét is.

A heti mentorórák hossza kb. 60 perc, de ez is változik tanulópá-
ronként. Minden mentor maga alakíthatja ki a számukra kényelmes 
felosztást a mentorórára, közösen a gyerekkel. Ha igényli a gyerek, 
akkor belefér a közös játék, ez igen gyakran motivációként is szol-
gál a tanuláshoz. Amit elvárunk, hogy a mentor próbáljon meg 
minden héten tanulni a mentoráltjával, legyen ez egy biztos pont 
a gyermek életében.
EÉ: – Mikor indulna a mentorálás?

– Akinek van már mentoráltja, ők szeptember 1-től már kezdhe-
tik a tanulást. Az új mentorok esetén meg szoktuk várni, hogy az 
összes jelentkező megérkezzen, beszélgessünk velük, majd megtalál-
juk neki a megfelelő párt. Ők terv szerint október 1-től kezdhetnek.
EÉ: – Milyen szabályok vonatkoznak a mentorokra?

– Általános szabályok vonatkoznak a mentorainkra, például hogy 
ne késsenek a mentoróráról, ezzel is példát mutatva a gyereknek. Az 
órák legyenek interaktívak és élvezetesek a gyerek számára, hogy 
szívesen járjon mentorórára, és motiválja a tanulásra. Külön kérni 
szoktuk, hogy a mentorok a gyerekeknek ne adjanak ajándékot, 
hiszen amit mi adunk, az a tanulási segítség és a példamutatás. A 
mentoroknak vezetniük kell az órákat egy digitális felületen, így 
könnyen ellenőrizhető a munkájuk, és ők is könnyebben nyomon 
tudják követni a gyerekek fejlődését.
EÉ: – A mentorok milyen segítséget kapnak tőletek?

– Vannak fejlesztőkönyveink, amelyek segítenek a mentoroknak 
egy-egy adott tanulási vagy viselkedési probléma megértésében és 
kezelésében, ezen felül minden intézményben van „Mentormentő 
ládika”, amiben a mentorórához szükséges eszközök találhatóak, 
mint például írószerek, gyakorlófüzetek és egyéb eszközök. Igyek-

szünk képzési lehetőségeket biztosítani a mentoroknak, hogy 
adott témakörökben jobban el tudjanak mélyedni, szakember 
segítségével. Tavaly például az ADHD-s gyerekeket segített még 
jobban megérteni egy szakember, így a tudást felhasználva két 
intézményünkben tanulósarkot alakítunk ki, ami segíti a hatékony 
tanulásukat. rendszeresen rendezünk MentortaLI-kat, ahol a 
mentorainkkal közösen megbeszéljük a felmerülő problémákat és 
közösen keresünk megoldásokat. Ez sokat segít a mentorainknak, 
ha elakadnak, valamint mindig fordulhatnak kérdéseikkel az in-
tézményfelelős mentorukhoz is.
EÉ: – Hol zajlik a mentorálás?

– Az intézményekben, hiszen a gyerekek hivatalosan nem jö-
hetnek ki, csak a családtagjaikkal. A mentorok az intézményekbe 
járnak a gyerekekhez, ahol a kialakított tanulószobában folyik 
a mentorálás. Külső helyszínen is van lehetőség 1-1 mentorórát 
megtartani, ebben az esetben ezt előre jelezni kell, valamint a szülő 
és az intézmény engedélye szükséges.
EÉ: – Tavaly elindult a Tanítsunk Magyarországért program. Meny-
nyiben hasonló vagy épp különböző a két kezdeményezés?

– Alapvetően a céljaink azonosak, szeretnénk, ha a gyerekek 
megszeretnék a tanulást, és a fiatalok átadhatnák a tudásukat. A cél-
csoportunk már különbözik, mi csak családok és gyerekek átmeneti 
otthonaiban tanítunk, amik Debrecen területén belül találhatóak, 
és a mentoraink ezekbe az intézményekbe járnak tanítani. 

A mi filozófiánk az, hogy a mentoraink a személyiségükkel 
motiválják a gyerekeket és a mindennapi életben példamutatással 
segítsenek nekik, akik ezt minden esetben szeretettel honorálják. 
A mentoraink és a gyerekek között szoros kapcsolat alakul ki, és 
kötődnek egymáshoz. A mentorok is egy nagyon összetartó kö-
zösséget alkotnak, már-már közhelyes lehet, de valóban olyanok 
vagyunk bizonyos szempontból, mint egy nagy család. Egy-egy 
gyermek sikerének az egész közösségünk örül, és együtt szorítunk 
a pótvizsgás gyerkőceinknek. A mentorok rengeteg visszajelzést 
kapnak nemcsak a gyerekektől, hanem a szülőktől és az intézmé-
nyekben dolgozóktól is, így folyamatosan tudnak építkezni ezekből. 
A gyerekek a mentorokra egyfajta nagytesóként is tekintenek, 
ebből a szempontból a mi programunk nem hasonlít semmilyen, 
iskolarendszerbe illeszkedő programhoz.

Ha valaki szeretne tagja lenni ennek a csapatnak, akkor jelent-
kezzen mielőbb! A programjainkról, a mentorfelvételiről és még 
sok másról a Láthatatlan Iskola Facebook-oldalán tud tájékozódni, 
vagy a https://www.lathatatlaniskola.hu/ weboldalon.

 Papp Gréta
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A tudatos fogyasztói magatartás életünk egyre több területén jelenik meg. A pazarló, gyors és felelőtlen élet-
mód begyűrűzött mindennapjainkba, amely során hozott döntéseink gyakran nem a Földünk jövőjét részesítik 
előnyben, illetve etikátlan magatartást támogatnak. A tudatos fogyasztók ezzel ellentétben vásárlásaik követ-
kezményeit is szem előtt tartják, és társadalmi változást szeretnének hozni, amely a divatipar esetében kiemel-
ten fontos. Ács Fruzsina, DEX-műhely írása.

A koronavírus hatása a magyar divatiparra 
és etikus divatra

A divatipar rendkívül környezetszennyező iparág. A termelési fo-
lyamatok során vegyi anyagokat juttat a levegőbe, a vizekbe, illetve a 
permetezett gyapotföldek és a nagy mennyiségű hulladék is hozzájá-
rul a környezetszennyezéshez. Az olcsó tömegáruk, a fast fashion di-
vatcikkek az ilyen problémák okozói. A fast fashion márkákkal kap-
csolatban, mint a H&M, vagy az Inditex csoport tagjai (Zara, Bershka 
stb.), a környezeti problémák mellett más kivetnivalót is találhatunk. 
Ezen márkák túlfogyasztásra ösztönöznek, ugyanis folyamatosan 
megjelenő új kollekcióikkal, marketingtevékenységeikkel, valamint 
promócióikkal a fogyasztókban olyan illúziót keltenek, hogy mindig 
szükségük van új termékekre. Évente 1,2 milliárd tonna szén-dioxid 
kerül a levegőbe a ruházati cikkek gyártásának során. sokkoló adat 
ezen kívül az is, hogy csak az Egyesült Államokban 10,5 millió tonna 
ruha kerül hulladéklerakóba évente, ami harmincszorosa a 381 
méter magas Empire state Buildingnek. Elgondolkodtató, nem? Az 
pedig, hogy ezek a ruházati cikkek hogyan készülnek, csak napja-
inkban kezd köztudottá válni. A fast fashion ruhadarabok ugyanis 
tömeggyártással készülnek, fejlődő országokban. Leggyakrabban 
Bangladesh, Pakisztán, Thaiföld vagy Kambodzsa a gyártás hely-
színe. A gyárakban uralkodó munkakörülmények, a dolgozókkal 
való bánásmód és a bérezés komoly problémát jelent, valamint a 
gyermekmunka sem számít ritkaságnak. A dolgozók 80%-a nő, 
átlagban 18-24 év körüliek, és szinte egész életüket a gyárban töltik, 
a hosszú munkaidő és a túlórák miatt. Nem minden felvásárló cég 
van tisztában a gyártás körülményeivel, viszont egyre több nyugati 
cég próbál közvetítők által meggyőződni ezek szabályszerűségéről, 
hogy ne vessen rájuk negatív fényt egy etikátlan üzleti magatartás. 

Az etikus vállalkozások erkölcsi és társadalmi szempontból 
szeretnének változást hozni, és kifejezetten a dolgozók jogait he-
lyezik a középpontba. Napjainkban kezdenek ismét teret hódítani 
a kézműves termékek, vagyis a manufaktúraszerű termelés, illetve 
a helyi és kisvállalkozások támogatása. A magyar divatiparban 
számos kreatív és tehetséges vállalkozó képviselteti magát etikus 
üzleti magatartással. Annak érdekében, hogy ezek a kisvállalkozá-
sok közösen szólaljanak fel az alkalmazottaik méltányos bérezése, 
valamint a  megfelelő munkakörülmények és bánásmód mellett, 
mozgalmak jöttek létre szerte a világban. A Fashion revolution 
egy globális, etikus és fenntarthatósági mozgalom a divatiparban, 
amelyhez bárki csatlakozhat, és felszólalhat a dolgozók jogaiért. 
A mozgalom a profit helyett a munkavállalókat és a környezetet 
tekinti prioritásának. 2013-ban alapították, amelynek fő oka a rana 
Pláza tragédiája volt, abból kifolyólag, hogy ez a negyedik legna-
gyobb ipari tragédiának számít a történelemben. A rana Plaza egy 
gyárépület volt Bangladesben, ahol rendkívül rossz körülmények 
uralkodtak, 5000 munkás dolgozott az épületben, ebből 1134 életét 
vesztette, 2500 pedig komoly sérüléseket szenvedett, amikor a gyár 
2013-ban statikai probléma miatt összeomlott. A tragédia áldozata-

ira való megemlékezés céljából szervezik meg a Fashion revolution 
hetet, amely minden évben a tragédia időpontjára, április 24-ére 
eső héten kerül megrendezésre. A Fashion revolution Magyaror-
szágon is rendelkezik országos teammel, akik az itteni események 
szervezéséért, cikkek írásáért és szerkesztéséért, illetve a közösségi 
médiában való jelenlétért felelnek. 

A ,,Who made my clothes?” kampányt is a Fashion revolution 
indította el, annak érdekében, hogy a fogyasztók felszólalhassanak 
és megkérdezhessék, hogy ki készítette ruháikat. A gyártók és alko-
tók erre az ,,I made your clothes” válaszreakcióval tudnak vissza-
jelzést adni, amelyeket a közösségi média oldalakon, Instagramon, 
Fabebookon és Twitteren, képek formájában, hashtagekkel ellátva 
lehet megtalálni. A Fashion revolution hivatalos oldalán elérhe-
tőek a táblák, amelyeket a képekhez fel lehet használni. Mára már 
megjelentek különböző hashtagek variációi, attól függően, hogy a 
gyártók milyen termékekkel foglalkoznak.

A koronavírus, mint számos más ágazatban, a divatiparban is 
fennakadásokat okozott. Ahogy mindannyian tapasztalhattuk, a 
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világjárvány miatt üzletek zártak be, kizárólag az online felületek 
jelentették a bevételi forrást, viszont sok esetben a divatiparban 
tevékenykedő kiskereskedelmek forgalma még a weboldalak meg-
léte mellett is csökkent. Az értékesítési csatorna legsebezhetőbb 
láncszemének a termelésben dolgozók számítanak, ugyanis a tercier 
szektorban a bezárások és a megrendelések visszaesése miatt a 
dolgozók szerte a világban kötelezően szabadságra kényszerültek 
vagy elvesztették munkahelyüket. 

Bangladesben a megrendelések nagy része visszamondásra 
került, vagyis a már készen lévő termékeket nem fizették ki, ebből 
kifolyóan a dolgozók sem kapták meg bérüket. Ha nem a vissza-
mondás mellett döntöttek a megrendelők, akkor kedvezményeket 
kértek a helyzetre hivatkozva. 2020. márciusában 1,44 milliárd usD 
nagyságrendű tranzakció került törlésre, illetve visszatartásra csak 
Bangladesben. A gyárak a már legyártott készletet tárolni vagy 
rosszabb esetben megsemmisíteni kényszerültek, amiért a kiske-
reskedők felelősséget nem vállaltak. A termelésben dolgozók elbo-
csátásokkal szembesültek, adott esetben gyárbezárásokra is szükség 
volt. A járványhelyzetben a munkahelyek elvesztése ezen családok 
számára komoly megélhetési problémákkal fenyegetett, gyakran 
akár informálisan, egészségüket kockáztatva is inkább munkába 
álltak, mivel megtakarítások hiányában nem engedhettek meg 
maguknak egy ilyen szintű jövedelemkiesést. A fejlődő országokban 
komoly problémát jelent az, hogy az informális szektor dolgozói 
kiszolgáltatottak, ugyanis nem jogosultak sem segélyekre, sem tá-
mogatásokra. A körülmények miatt a minimálbérnél alacsonyabb 
fizetésért kényszerülnek munkába állni. A világ másik oldalán, Los 
Angelesben szintén hasonló problémákkal néznek szembe, ugyanis 
ott is gyakorinak számít az informális munkavállalás, emiatt a ru-
házati iparban dolgozók nem jogosultak munkanélküli-ellátásokra. 

A Fashion revolution Hungary az etikus divatban tevékenyke-
dő magyar cégeket kérdezte meg arról, hogy hazánkban hogyan 
érintette a világjárvány a divatipart. Az unicon ruházati és 
szolgáltató Zrt. operatív igazgatója úgy nyilatkozott, hogy cégük 
a járvány ideje alatt is biztosította a megfelelő munkakörülmé-
nyeket és béreket munkavállalóinak. Dolgozót nem bocsátottak 
el, ugyanis felelős vállalkozásnak tartják magukat, amelynek egy 
ilyen magatartás ellentmondana. Ennek ellenére bércsökkentésre, 
a bérpótlékok ideiglenes felfüggesztésére, valamint előrehozott 
pihenőidő-alkalmazásra szükségük volt. Az eredeti profiljuk 
mellett átálltak a maszkok és kórházi ruházat gyártásra. Állami 
támogatást nem tudtak igénybe venni, egészségügyi termékekre 
vonatkozóan számítottak állami megrendelésre, viszont erre 
végül nem került sor. Emellett nehézséget okozott számukra az 
is, hogy nem született rendelkezés azokra vonatkozóan, akik 12 

éven aluli gyermekeket nevelnek, és ezért ők home office-ban 
nem tudnak dolgozni.

A Bánya-, Energia- és Ipari Dolgozók szakszervezete (BDsZ) 
úgyszintén kiemelte, hogy a könnyűipart szintén kedvezőtlenül 
érintette a koronavírus-járvány, gyárak zártak be, béren kívüli 
juttatások kerültek megvonásra, akár a minimálbéres fizetéseken 
is csökkentettek. szélsőséges esetben pedig elbocsátásra is szükség 
volt. A BDsZ segélyalapja kismértékben segítséget tudott nyújtani, 
ez azonban a lényegen nem változtatott. Emellett a BDsZ jogi 
segítséget nyújtott olyan esetben is, amikor varrodai dolgozók 
elmaradt béréről volt szó. Demonstrációt szerveztek a dolgozók 
jogainak kikényszerítésére, ahol 400-500 ruhagyári munkavállaló 
és családtagjaik, illetve aktivisták vettek részt. 

A negatív hatások mellett felszínre kerültek a magyar ipart 
erősítő hatások is, ugyanis a néhány vállalkozás visszaszervezi 
Magyarországra a ruházati cikkek termelését, ami bár már a 
járvány előtt elkezdődött, a vírushelyzet azonban csak erősített 
rajta. Az ellátási láncok rövidülése miatt a magyar vállalkozások 
profitálhatnak a helyzetből. A magyar ruházati iparnak jó híre 
van a megrendelők szerint, valamint országunk közép-európai 
elhelyezkedése szintén előnyösnek számít. A magyar divatipar és 
ruhagyártás exportaránya 80%, a vírushelyzet miatt a hazai gyártást 
helyezték előtérbe. Így előfordult az is, hogy több megrendelést 
kaptak, mint azelőtt, mert a korábban aggodalmat okozó, készleten 
maradt áruknak a járványhelyzet visszaszorulása után ismét lett 
kereslete, ugyanis a felvásárló márkák hozzá szeretnének jutni a 
jobbnál jobb alapanyagokhoz, hogy hírnevüket fenntartsák. A 
jövőre nézve a termelés kiszervezésének újragondolása, azaz 
ellátási láncok rövidülése kifejezetten pozitívan hathat, a magyar 
könnyűipar ismét megerősödhet, valamint a járvány egyfajta ösz-
tönző is lehet a cégek számára, hogy fenntartható és etikus gyártási 
stratégiákra álljanak át.
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Közel egy éve bővült tovább a DEAC a rögbiszakosztállyal, 
miután a 2012-ben két külföldi orvostanhallgató által 
alapított formáció csatlakozott az egyetemi csapathoz. 
A DEAC rögbicsapata mozgalmas időszakot tudhat maga 
mögött. Tavaly még a másodosztályban szerepelt, idén 
azonban a szövetség kérésére már elsőosztályban méret-
tetik meg magukat. Az együttes elmúlt fél évéről, a felké-
szülésükről és az élvonalbeli célokról Malkócs Tamással, a 
csapat egyik szakosztályvezetőjével beszélgettünk. 

– Tavasszal kezdtük volna a szezont, és visszatekintve, hogy 
mikor vezették be a korlátozásokat, körülbelül egy fél szezont tud-
tunk volna lejátszani. Ettől függetlenül a felkészülés, mondhatni, 
folyamatos volt, május elején engedélyezték újra az edzéseket, 
akkor el is kezdtük a tréningeket. Június elején már Esztergomban 
mérettettük meg magunkat egy 7-es rögbitornán, majd augusztus 
közepén strandrögbitornán indultunk, emellett lejátszottunk két 
fordulót a Magyar Nemzeti 7-es rögbibajnokságból, és barátságos 
mérkőzéseket játszottunk – mondta Malkócs Tamás, aki arról is 
beszámolt, hogy változott-e az edzésprogramjuk az első osztályba 

Fejlődés és tapasztalatszerzés 
kerülés miatt. – A felkészülést nem befolyásolta az első osztályba 
jutás, már csak azért sem, mert nem sokkal a szezonrajt előtt, 
augusztusban tudtuk meg, hogy az élvonalban játszhatunk. Igyek-
szünk keményebben edzeni, az edzések erőnléti részére nagyobb 
figyelmet fordítani, de mivel amatőr csapat vagyunk, alapjaiban 
véve nem tudunk változtatni, a meglévő kerettel és eszközökkel 
dolgozunk. A programunk úgy néz ki, hogy kéthetente vannak 
meccseink, a meccshéten két edzésünk van, azokon a heteken, 
amikor nem játszunk meccset, heti háromszor edzünk. 

A rögbicsapat szeptember 20-án tartott nyílt napot a Böszörményi 
úti Campuson, ahol bárki jelentkezhetett hozzájuk kortól, nemtől 
és testalkattól függetlenül, még az előzetes sport-, illetve rögbis 
tapasztalat sem volt feltétel. A szakosztály célja a felnőtt férfi keret 
létszámának növelése mellett női és juniorcsapat indítása is. 

– Jelenleg harminchárom igazolt játékosunk van, többnyire 
külföldi hallgatókból áll a csapat, de öt magyar játékosunk is van. 
Lányok is járnak hozzánk edzésre, de nincsenek annyian, mint a 
fiúk, és sajnos sokszor egymástól eltérő időpontokban jönnek, így 
még edzésen is nehéz belőlük kialakítani egy csapatot. Az a célunk, 
hogy összejöjjön annyi lány is, hogy legalább egy 7-es csapatot ki 
tudjunk állítani, valamint jó lenne egy juniorcsapat is azért, hogy 
így pótoljuk majd a felnőtt csapatból kieső játékosokat. Magyar 
hallgatók jelentkezését is szívesen vesszük, ők hosszú távon is egy 
stabil magot alkothatnának, mivel a csapat elég nagy része az egye-
temi képzések végével két-három évente szinte teljesen lecserélődik 
– mondta a szakosztályvezető, aki arra is felhívta a figyelmet, hogy a 
nyílt napon kívül is bármikor el lehet menni hozzájuk jelentkezni és 
kipróbálni egy edzést. – ritkán fordul elő, hogy valaki „soron kívül” 
ír nekünk, hogy eljönne edzésre, és egyedül betoppan. Arra már 
volt példa, hogy valakit érdekelt a rögbi, és elhívta néhány barátját, 
ismerősét is, és úgy próbálták ki a sportot. Ilyen módon is be lehet 
kerülni a csapatba, akár úgy is, hogy a jelentkező nem rendelkezik 
rögbis múlttal – ahogy egyébként nálunk a csapat kétharmada –, 
mert az abszolút kezdőkkel is igyekszünk külön foglalkozni. Álta-
lában úgy oldjuk meg az újak beépítését a csapatba, ha még nincs 
rögbis múltjuk, hogy az edző tartja az edzést a haladóbbaknak, és 
egy már tapasztaltabb játékosunk megmutatja az alapokat az új 
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érkezőknek. Ebben a szezonban is volt öt új igazolásunk, igaz, ők 
rendelkeznek némi tapasztalattal, mert korábban már rögbiztek. 

Őket is meglepte a feljutás
A DEAC rögbisei eredetileg a rögbi Nemzeti Bajnokság második 

osztályában szerepeltek volna, azonban célul tűzték ki, hogy kihar-
colják az élvonalbeli indulást. A csapat viszonylag későn szerzett 
tudomást róla, hogy a szövetség szeretné engedélyezni nekik az 
első osztályú indulást, ettől függetlenül nagy örömmel vállalták az 
élvonalbeli szereplést. 

– Meglepett minket a felkérés, mert az első osztályú csapatok 
nagyon régi és jól szervezett együttesek, akár több évtizedes múlttal, 
egyértelműen más szintet képviselnek, mint mi. Nekik általában van 
utánpótláscsapatuk is, így biztosítva a folyamatos játékospótlást a 
felnőttben, és mindig megvan a maximális, 23 fős keretük, akikkel 
meccsekre utaznak. A szövetség azzal indokolta, hogy felkerül-
hetünk, hogy a keretünk viszonylag stabil, és a másodosztályú 
csapatokkal ellentétben mi ritkán mondunk le mérkőzéseket. A 
meccslemondás a másodosztályban tényleg gyakori volt, mivel a 
csapatok sokszor nem tudták kiállítani a megfelelő játékoslétszámot 
a találkozókra. Ettől akart minket megkímélni a szövetség, hogy 
ne halasszák el folyton a mérkőzéseinket, és emellé segítséget is 
kínáltak nekünk az élvonalbeli szerepléshez. Noha ennek még 
nem ismert minden részlete, mert jelen pillanatban is folynak az 
ezzel kapcsolatos egyeztetések, a támogatásuk egyik része, hogy 

kéthetente vagy havonta eljönne hozzánk egy tapasztaltabb edző, és 
levezényelne egy-egy edzést, így átadva a tudását a csapatnak és az 
edzőinknek – ismertette a feljutás részleteit Malkócs Tamás, aki az 
első, harmincéves múlttal rendelkező Battai Bulldogok elleni mér-
kőzésük tapasztalatairól is beszélt. – Már most nyilvánvalóvá vált, 
hogy az egyik nagy hiányosságunk az, hogy elég kicsi a tolongásunk 
össztömege, és ha az ellenfél és a mi tolongásaink között van egy 
párszáz kilós különbség, akkor nagyon nehéz labdát szerezni. Hiába 
vagyunk gyorsak, és jó a hátsó sorunk, amíg nem tudjuk megsze-
rezni a labdát, addig pontot sem tudunk szerezni. Akkor tudunk 
kontratámadásokat indítani, ha mondjuk az ellenfél elveszíti, elejti 
a labdát, és mi egyből megszerezzük, de erre ritkán van lehetőség 
egy-egy találkozón. Az biztos, hogy nekünk ez az év a tapasztalat-
szerzésről és a fejlődésről szól majd, illetve reménykedünk benne, 
hogy sok új taggal bővül a keretünk, akiket beépítve még stabilabb 
játékosállománnyal vághatunk neki a következő szezonnak – zárta 
a beszélgetést a szakosztályvezető, aki elmondta, hogy a csapat az 
elmúlt egy évben sokat köszönhetett a Debreceni Egyetemnek és a 
sporttudományi Koordinációs Intézet munkatársainak, akik levet-
ték a vállukról az adminisztrációs feladatokat és az ügyintézés egy 
részét, és többek között pályát biztosítottak számukra az edzésekhez, 
és buszt a mérkőzésekre való eljutáshoz. 

Vona Lilla
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A DEAC Gladiators csapata a koronavírus miatti járvány-
helyzet ellenére is mozgalmas hónapokat tudhat maga 
mögött. A karantént követően május végén kezdték meg 
a felkészülést az idei szezonra, majd sikerült tagtoborzót 
tartaniuk, és még edzőtáboroztak is. Az elmúlt időszak 
történéseiről és a következő, érdekesnek ígérkező bajnoki 
szezonról a csapat edzőjét, Gyarmati Ottót kérdeztük. 

– Alapvetően nem volt nehéz visszarázódni a rendszeres 
edzésekbe. A három hónap karantén alatt mindenki igyekezett for-
mában tartani magát, de az a fajta alapozás, amit amúgy is közösen 
szoktunk végezni no contact-ban, ráfért a srácokra ennyi szünet 
után. Könnyebb volt így lent tartani róluk a sisakot és vállvédőt, és 
kicsit komolyabb alapozásnak és erőnléti felkészülésnek tudtunk 
ezzel bázist biztosítani – mondta a tréner, aki a sikeres alapozás 
mellett annak is örült, hogy júniusban a járvány ellenére sok 
érdeklődő jelent meg a csapat tagtoborzó edzésén. 

– Általában húsz fő körüli létszám szokott összejönni egy-egy 
toborzón, közöttük vannak erős és kevésbé potenciális jelöltek. 
A karantén után is sikerült ugyanennyi érdeklődőt kicsábítanunk 
amerikai focizni. Mindig vannak olyanok, akik így kerülnek be 
a csapatba, ugyanakkor észrevehető a lemorzsolódás. Komoly 
kontaktsportágról lévén szó, előfordul, hogy téves elképzelésekkel 
jönnek el a srácok egy tagtoborzóra és később rájönnek, hogy 
mégsem olyan egyszerű az amerikai foci, mint amilyennek első 
látásra tűnik. Amikor megy a játék, akkor nagyon oda kell tenni 
magunkat, de a szusszanásnyi pihenőidők összeadódva a külső 
szemlélőben olyan látszatot kelthetnek, hogy alapvetően nem 
megterhelő fizikailag a játék. A tapasztalat az, hogy a toborzók 
után jó esetben öt-nyolc jelentkező indul el hozzánk edzésre, és 
a lemorzsolódás után szerencsénk van, ha három-négy ember 
megmarad. Most is három-négy srác maradt meg a júniusi 
tagtoborzóból. Mondhatjuk, hogy húsz főből ez jó aránynak 
számít. Mindemellett azonban évről évre kiöregednek a játéko-
sok, és a junior korosztályt is szeretjük szinten tartani. Ebben 
az évben sajnos eljutottunk oda, hogy nem tudunk elindulni a 
junior korosztályban. Ez nekünk óriási vérveszteség, hiszen az 
elmúlt két évben döntőig meneteltek a juniorjaink. Ezek a srácok 
idén kiöregedtek, nem sikerült őket minőségileg pótolni, így nem 
tudtunk u19-ben csapatot kiállítani. 

Felkészülten várják a szezonrajtot

Gyorsan összecsiszolódtak 
Júniusban derült ki, hogy a DEAC amerikai focistái az eddiginél 

erősebb bajnokságban indulnak az idei szezonban. A Magyar Ame-
rikai Futball szövetség a legmagasabb ligát (Hungarian Football 
League – HFL) nem rendezi meg, mivel több első osztályú csapat 
nem tudta vállalni az ottani indulást, anyagi okok miatt. Ezzel a 
változtatással teljesen átalakult a mezőny, hiszen a HFL-ben sze-
replő erősebb csapatok is a Divízió I-ben mérettetik meg magukat 
most ősztől. Ezután a nyár folyamán két csapat, a Nyíregyháza 
Tigers, majd a Budapest Cowbells is jelezte a szövetség felé, hogy a 
módosítás ellenére sem tudják vállalni az indulást a Divízió I-ben. 
Előbbi csapat visszalépése a DEAC háza táján közvetlenül is vál-
tozást hozott, tizenegy nyíregyházi játékos csatlakozott a kerethez. 

– sajnos a Nyíregyháza játékosállománya annyira megfogyat-
kozott, hogy nem tudta vállalni az indulást, de játékosok egy 
része játszani szeretett volna nálunk, így megegyeztünk velük 
erre a szezonra. Az érkezők nagyon tapasztalt, rutinos játékosok, 
mindenképpen erősítést jelentettek nekünk. Úgy gondolom, 
nagyon könnyen sikerült a beilleszkedésük, személy szerint kissé 
rögösebb összecsiszolódásra számítottam, de ezt megcáfolták 
a srácok, illetve volt már olyan Nyíregyháza Tigers-játékos, aki 
tavaly az u19-es csapatunkat már erősítette, úgyhogy már ismerte 
a mi játékosainkat. szerintem a csapategység kialakulásában nagy 
szerepe volt az augusztusi edzőtáborunknak. Négy napot tudtunk 
eltölteni Balatonberényben, közvetlenül a Balatonpart mellett 
laktunk. Nem volt kötelező a részvétel, de így is negyvenöten 
gyűltünk össze. A taktikai elemek gyakorlására, tanulásra elméleti 
képzést szerveztünk, majd napi kétszer kétórás edzésünk volt, az 
utolsó napon pedig egy házi edzőmeccset rendeztünk. szakmailag 
sokat fejlődtünk, illetve a csapatépítés céljából ugyancsak jól jött a 
tábor kevéssel a szezonrajt előtt.

A gladiátorok már nagyon várják a szezonrajtot, bár az átalakult 
bajnokságban az erőviszonyok kérdésesek, így célokat is nehéz 
kitűzniük. – Viszonylag sok csapat lépett vissza a bajnokságtól, 
akik között voltak erősebbek és gyengébbek is. A játékosok viszont 
szabadon kölcsönadhatók voltak, ezért olyan szintű játékosmozgás 
alakult ki a csapatok között, hogy nem tudjuk nyomon követni, ki 
mennyit erősödött. Mi erősödtünk a játékoskeretet illetően, sze-
rintem taktikailag is jobbak lettünk. De ez majd csak a bajnokság 
elején derül ki, hogy a többiek mennyit léptek előre. A járványhely-
zet is vesz ki játékosokat, meglátjuk, ez a csapatokat hogyan fogja 
érinteni akár fordulóról fordulóra – mondta Gyarmati ottó, aki az 
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Csak a DEAC!
Beköszöntött az ősz, ám nem csak 

emiatt látják futballistáink kissé bo-
rúsabban a világot: sajnos nem sok 
győzelmi babér termett számukra. Profi 
alakulatunk, valamint mindkét megyei 
brigádunk háromszor lépett pályára az 
elmúlt két hétben, amelyek során két 
győzelmet könyvelhettek el. Vegyük 
sorra tehát labdarúgócsapataink leg-
utóbbi mérkőzéseit.

A honi másodosztályban küzd tagsága 
megőrzéséért a Balogh Pál vezette DEAC, 
amely egy Győri ETo elleni, győztes bajnoki 
után mehetett „őszi szünetre”. A magyar 
labdarúgó-válogatott mérkőzései miatt 
tartott pauza nem hatott szerencsésen a 
mieink formájára, hiszen az egyébként 
jóval esélyesebbnek tartott és évről évre az 
NB I.-be való feljutásért küzdő Gyirmót 
otthonában szenvedtek 3-0-ás vereséget. 
A találkozó egyébként már meglehetősen 
korán, a félidőt jelző sípszókor eldőlt, hiszen 
már akkor is 3-0 állt az eredményjelzőn. 
Nem volt azonban sok ideje a búslakodásra 
spitzmülleréknek, hiszen három napra rá 
már a Nagyerdei stadionban fogadták a 
hozzájuk hasonlóan a kiesés ellen harcoló 
Kazincbarcika együttesét. A találkozót szi-
gorú járványügyi intézkedések előzték meg 
mindkét fél részéről, ami két egyetemista já-
tékos kiválását jelentette már az összecsapás 
előtt. A társak azonban nem estek kétségbe, 
mindent megtettek a siker érdekében, ám két 
kapufa és néhány kimaradt lehetőség jutott 
csak nekik, míg a vendégek egy szabadrú-
gást gólra váltottak, így három ponttal a 
tarsolyban távozhattak Debrecenből. Kilenc 
játéknapot követően alakulatunk a tabella 

tizenkilencedik helyét foglalja el, két pontra 
a bentmaradást érő helyek valamelyikétől. 

szintén kirakatcsapatunkhoz kapcsolódó 
hír, hogy sikerrel vették a Magyar Kupa 
első fordulóját egyetemistáink, hiszen az 
NB. III. Nyugati csoportjában szereplő 
Balatonfüredi FC főhadiszállásán arattak 
3-2-es győzelmet. A hazaiak ugyan kétszer 
is vezettek a találkozó során, ám előbb Bíró 
Péter szabadrúgásból, majd a csereként 
beállt székely Dávid akcióból egalizált, 
végül a hosszabbítás perceiben ismét Bíró 
köszönt be, ezúttal büntetőből, ez focistáink 
továbbjutását eredményezte a legjobb 64 
csapat közé.

Legutóbbi három összecsapásán egyaránt 
vesztesen hagyta el a játékteret Katona László 

első, szeptember 20-ra kiírt Budapest Wolves elleni meccsükről is 
megosztotta velünk elvárásait. – A jelenlegi helyzet szerint naponta 
eshetnek ki emberek a csapatból a vírus miatt. Nagyon bízunk ben-
ne, hogy már nem gyengül tovább a csapat, és minél erősebb kerettel 
tudunk menni. A Wolvesről semmit nem tudunk játékosmozgást 
illetően, nagyjából ugyanolyan maradt a keretük, de természetesen 
győzni szertnénk a fővárosban. 

(Lapzárta után: 
Budapest Wolves 2 – DEAC Gladiators 22-14 

(15-0, 7-6, 0-8, 0-0) 
Pontszerzők: Czirók Márton 2 TD, Flaskay Máté 1 TD, Czirók 
Márton 1 PAT, szabó Gergő 2 XP, illetve Boruzs Kevin, Lennox 

Green 1-1 TD, Gyarmati Patrik 1 PAT)
Vona Lilla 

legénysége, mindháromszor idegenben 
maradt alul. A dobogós álmokat dédelgető 
Balmazújvárosi FC vendégeként 2-0-ás, míg 
a Berettyóújfalui sE pályáján 3-2-es különb-
ség alakult ki az ellenfelek javára. Góljainkat 
Molnár Márton és Bojti Ádám szerezték. 
Legutóbb a hazai pályán szinte verhetet-
lennek számító sárrétudvari KsE látta el a 
mieink baját, egy valóságos gólfiesztát hozó 
mérkőzésen, 6-3-ra. Egyetemistáink részéről 
Katona Tamás, Barabás Zoltán és Katona 
Zoltán voltak eredményesek. A DEAC II. 
jelenleg a kiesést jelentő tizenötödik helyen 
tanyázik, egy pontra a már bentmaradást érő 
tizennegyedik pozíciótól.

A remek szezonkezdet után kissé meg-
torpant a DAsE gárdája, legutóbbi három 
összecsapásán mindössze három pontot 
zsebelt be. ugyan a nyáron teljesen kicseré-
lődött és a bentmaradásért szinte remény-
telen harcot folytató Hajdúböszörményi TE 
otthonában 8-0-ás győzelmet arattak Molnár 
Benjáminék, ám ezt követően kétszer is 
csalódottan hagyhatták el a zöld gyepet. A 
Hajdúnánás ellen hazai pályán maradtak alul 
2-0 arányban, míg a címvédő Monostorpályi 
vendégeként 3-0-ás vereség lett a találkozó 
vége. Hat játéknapot követően a megyei 
premier liga hatodik helyén állomásozik 
egyetemista gárdánk, tíz szerzett ponttal.

Csapataink soron következő 
hazai mérkőzései:

DEAC – Békéscsaba 1912 Előre, 
október 4., 15:00, 

Nagyerdei stadion
DEAC II – Kabai Meteorit sE, 
október 10., 14:00, Agrárpálya

DAsE – Berettyóújfalui sE, 
október 11., 14:00, Agrárpálya
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